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ACTA SESSIÓ ORDINARIA DEL CONSELL MUNICIPAL DE LES PERSONES
DE L’AJUNTAMENT DE SITGES 
LEGISLATURA 2019-2023

IDENTIFICACIÓ DE LA SESSIÓ

Núm.: 6
Caràcter: Ordinària 
Data: 17.11.2022
Hora: 18.30h
Lloc: Auditori Edifici Cultural Miramar. 

MEMBRES DEL CONSELL MUNICIPAL DE LES PERSONES:

ASSISTENTS:

Júlia Vigó Pascual. Regidora de Drets Socials, Ciutadania i Igualtat. 
Carme Almirall Viñola. ERC. 
Xavi Salmerón Carbonell. Guanyem Sitges
Rosa Tubau Lloria. Junts per Sitges
Carme Gasulla Blanco. Comuns Verds de Sitges
Jordi Cerezuela. Fundació Ave Maria de Sitges. 
Toni Morera Altable. AMIS.
Pedro Martín. Colors Sitges Link. 
Fernando Fuster-Fabra Fernandez. Sitges Voluntaris Socials 
Catherine Zurcher. Ocularis. 
Teresa Garcia. SOS a la Capacitat Intel·lectual
Sara Carbonell. Locomotora 21
Ginesa Albadalejo i xxxx. Dret a Morir Dignament.

Silvia Alba Gonzalez. Cap de Serveis Socials
Anna Serra i Vidal. Secretaria. 

Serveis
Mireia Baqués. Serveis Socials
Glòria Puertas. Coordinadora del SIS i de La Cala
Enric Marco. PBS. SIACA.

EXCUSEN ASSISTÈNCIA:

Guillem Escolà. Sitges Grup Independent. 
José Maria Martínez Carbajosa. El Margalló. 
Ignasi Rubí Gonzalez. Regidor no adscrit
Moises Sumoy. Fundació Hospital St. Joan Baptista.
Dolors Garcia. Autisme amb Futur.
Carme Garcia Pey. Associació de Dones de Sitges.
Mireia Paretas Ojeda. Cap de Drets Civils.
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ORDRE DEL DIA: 

a) Roda d’entitats: repàs de projectes i activitats.
b) Repàs d’accions 2022 Regidoria
c) Valoració jornada entitats 03/11
d) Precs i preguntes 

DESENVOLUPAMENT DE LA SESSIÓ:

La Sra. Júlia Vigó explica que al tenir un temps limitat degut a que el Miramar tanca a
les 20 h en punt, des de la Regidoria s’ha decidit canviar l’ordre i donar i primer la veu
a les entitats i els demana que siguin breus ja que n’hi ha unes quantes. 

a. Roda d’entitats: repàs de projectes i activitats
La Sra. Katherine Zucher explica que Ocularis és una entitat que promou projectes de
formació  d’optometristes  a  l’Àfrica  i  altres  zones  del  món.  També  porta  metges
directament  a  la  zona  per  a  fer  operacions  en  casos  greus.  I  a  la  vegada  han
col·laborat també amb projectes socials. 

La Sra. Ginesa Albadalejo de Dret a Morir Dignament explica que la seva entitat és
més gran, no només està a Sitges però que al nostra municipi estan fent els tallers de
formació gratuïts sobre el testament vital i que són tot un èxit. Tot i que de manera
habitual es fan al Casal de Joan Maragall, es poden desplaçar i fer-ho en altres entitats
si cal. 

El  Sr.  Fernando  Fusté-Fabra  comença  dient  que  ve  en  representació  de  Sitges
Voluntaris  Socials  i  fa  demanda  que  es  tingui  en  compte  que  una  de  les  seves
voluntàries, la Isabel Pruna ha fet 93 anys i que des de l’entitat han demanat que se la
faci filla predilecta de Sitges. És una veterana del banc del temps que fa 10 anys que
gestionen. 
Explica que organitzaran la setmana de la prevenció de residus i que faran arribar
informació per traspassar a altres entitats. 
Des de 2014 forma part també de l’Observatori d’Igualtat de Tracte i Oportunitats.
La seva entitat organitza la Quinzena de Drets fonamentals 
I ell  també forma part  tant del Consell Assessor de la Gent Gran com de la xarxa
internacional de governs oberts
Diu que passaran la programació per fer-ho arribar a altres entitats

El Sr. Jordi Cerezuela de la Fundació Ave Maria explica que la Fundació Ave Maria
segueix creixent a bon ritme. Ara que la fundació fa 35 anys ha ampliat 6 noves places
amb una nova llar que es diu El Niu i té entrada per la banda de darrere. 
Amb els fons Next Generation estan pendents de la creació de dues noves llars i un
pis per començar a treballar la desinstitucionalització. 
Un projecte molt interessant és l’aplicació de les noves tecnologies a tasques com la
de bugaderia on tenen contractades tres persones amb discapacitat intel·lectual. Ara
potser  tenen  menys  feina,  però  els  han  mantingut  la  jornada  sencera  als  tres
treballadors per tal que tinguin més temps lliure. 
Conjuntament  amb  l’antiga  Entitat  Tutelar  del  Garraf  ara  anomenada  Tu  i  Nos
Fundació estan preparant una sèrie de serveis per oferir a les persones que puguin
necessitar-los a través del patronat.
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I finalment també ens avança en exclusiva que estan treballant en un projecte del que
no pot dir massa cosa encara però que és un projecte artístic innovador i que també
està vinculat als ODS. 
A banda continuen tenint  les 8 llars tutoritzades i  una en la  que volen treballar  la
desinstitucionalització de tres persones que fins ara estaven institucionalitzades. 
També explica  que el  3  de desembre estan intentant  portar  al  Conseller  de Drets
Socials  el  Sr.  Carles  Campuzano  per  veure  els  projectes  de  l’entitat  i  celebrar
d’aquesta manera el Dia Internacional de les Persones amb Discapacitat.

El Sr. Pedro Martín de Colors Sitges Link explica que la seva entitat ha crescut força i
que aquest any han treballat a partir de 3 objectius:
El  primer  millorar  la  qualitat  de  l’atenció  especialment  amb  a  contractació  d’una
coordinadora d’activitats, auxiliar administratiu i finalment també amb una tècnica de
salut i  una de voluntariat i  de suport social. Això s’ha aconseguit tant gràcies a les
subvencions com a les quotes de socis que també han crescut.
El  segon  desinvizibilitzar  col·lectius  presents  a  la  societat  com les  lesbianes  i  les
persones transsexuals. Aquest any s’ha creat un grup de lesbianes i un de persones
trans dins la mateixa entitat.
El  tercer  la  represa  de projectes  socials  després  de  la  pandèmia com el  projecte
d’atenció a les persones grans LGTBI. 
Explica també que s’han dut a terme molts projectes culturals, entre ells la II mostra
Endimaris o el Queer Fest i agraeix el suport i implicació de l’Ajuntament en aquests
esdeveniments. 
Altres coses que s’han fet en la vessant més social:
Suport psicològic i emocional. Grups d’iguals (persones trans, viure amb VIH, salut,
drogodependències..). Cicle de tallers de suport emocional. 
Estudi de gent gran LGTBI a Sitges
Proves ràpides d’Hepatitis C. Se n’han fet unes 2000.
Lluita per la distribució de la pastilla de prevenció del VIH al Garraf i que no calgui anar
a  Barcelona  a  buscar-la.  Reclamar  també  els  recursos  adequats  per  atendre  les
persones amb VIH a la comarca del Garraf. 
I  aprofita  finalment  per  explicar  que el  3  de desembre també faran la  seva gal·la
solidària a l’hotel Dolce i convida la resta de membres del consell. 
Finalment  explica  que  com a entitat  han  participat  al  Pla  Local  LGTBI  i  dona  les
gràcies a tots els partits polítics que l’han aprovat per unanimitat. 

La  Sra.  Júlia  Vigó  aprofita  per  donar  les  gràcies  a  l’entitat  per  participar  en  les
sessions de l'elaboració del pla. 

La Sra. Sara Carbonell explica que Locomotora 21 és un espai obert de pensament i
paraula amb sensibilitat per a les persones que transiten el malestar psico-social o el
patiment mental i fa una valoració molt positiva de les activitats fetes aquest any. 
El seu projecte principal són les reunions periòdiques els dimecres a la sala polivalent
de la Societat Recreativa El Retiro i d’aquí és on han nascut altres projectes: 
Les Àgores Errants just han acabat ara el mes de novembre i durant un temps estaran
en stand by per repensar-se però sí que volen continuar fent alguna cosa amb aquest
format  obert  a  les  places  i  carrers  i  de  teixir  xarxa  amb  molts  altres  col·lectius  i
persones. 
Durant aquest any han crescut molt tant en persones que assisteixen a les reunions
periòdiques com amb seguidors a les xarxes. 
També  estan  molt  satisfetes  de  les  portes  que  se’ls  han  obert  als  mitjans  de
comunicació locals i comarcals. L’Eco de Sitges va ser el primer però també El Carrer i
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l’Eix Diari ja més a nivell comarcal. Ràdio Maricel també els va obrir la porta a fer una
taula rodona d’una hora pel dia de la Salut Mental i sempre estan oberts a col·laborar. 

El Sr. Antoni Morera de AMIS (Associació Més Inclusió Sitges) fa demanda d’un local
d’entitats on poder fer activitats. 
També  parla  de  la  gran  mobilització  que  s’ha  fet  a  Vilanova  pel  cas  de  l’escola
inclusiva i la moció presentada a l’Ajuntament i reclama una posició similar a Sitges. 
Reclama la formació de polítics i funcionaris per tal que estiguin sensibilitzats amb el
món de la discapacitat. 
Es queixa de la pèrdua de l’IFE de Cuina ja que ningú no el va defensar davant del
Departament d’Ensenyament que va acabar dient que si a Garraf ja hi havia un IFE no
en calia un altre tot i que ambdós fossin molt diferents. La queixa és sobretot per la
manca d’informació transversal entre diferents serveis de les administracions. 
AMIS també ha crescut  tant  en nombre de socis  com en activitats.  S’està  fent  la
musicoteràpia, també aniran a esquiar a la Molina i es fan els casals d’estiu. Valora la
subvenció ja que sense aquesta no es podrien fer moltes de les activitats. 
Una  altra  queixa  és  el  transport  comarcal  als  estudis  reglats  per  persones  amb
discapacitat  que perden hores de classe perquè el  bus que va a Canyelles els  fa
marxar mitja hora abans.

La Sra. Júlia Vigó diu que s’intenta treballar de manera transversal però que sempre hi
ha buits informatius. 
Felicita  també la  gran  mobilització  en  suport  a  la  moció  sobre  l’escola  inclusiva  i
explica que des de Drets Civils estàvem també pendents de parlar amb el Moviment
de Vida Independent per si es presentava un escrit similar adaptat a Sitges. 

No obstant,  la Sra. Carme Gasulla explica que des del seu grup municipal ja l’han
presentat adaptant l’escrit a Sitges, ja que el que es va presentar a Vilanova era molt
específic dels problemes sorgits a la ciutat. 

El Sr. Toni Morera reforça que la demanda no són només recursos econòmics sinó
també de personal i d’actitud.

La Sra. Teresa Garcia de SOS a la Capacitat Intel·lectual explica que la seva entitat es
basa  sobretot  en  buscar  cobrir  les  necessitats  de  les  persones  amb  discapacitat
intel·lectual a partir de la demanda a l’administració perquè cobreixi el que cal. 
La seva proposta estrella  són els  cursos formatius per ajudar a les persones amb
discapacitat intel·lectual a independitzar-se o a ser més autònoms dins la llar. A St.
Pere de Ribes se n’estan fent forces. S’ha fet un curs de sexualitat i afectivitat, i ara
s’estan  fent  comunicació  efectiva,  cuina,  gestió  emocional…  A  Sitges  se  n’han
començat a fer alguns i estem en procés de tirar-ne endavant algun altre. I a Vilanova
tot i que es va aprovar encara no s’han iniciat. 
Bàsicament la seva entitat busca que els projectes siguin liderats per l’administració
pública ja que així es garanteix que siguin universals. 
Creu també que és important treballar un cens de persones amb discapacitat, de quins
recursos disposen i quins podrien necessitar.
També com a entitat participen al Moviment de Vida Independent.

La Sra. Júlia Vigó explica que les jornades d’entitats es van fer arrel de les demandes
que havíem tingut al Consell Municipal de les Persones i que la intenció es que es
puguin crear sinèrgies. Segurament caldrà crear un grup més específic de discapacitat
per  poder  treballar  algunes  d’aquestes  coses  però  ens  acabem  adonant  que  les
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persones tenen moltes facetes i que la discapacitat és un tema molt transversal ja que
també afecta a persones LGTB, o persones grans… 

El Sr. Pedro Martin de Colors Sitges Link espera que el discurs interseccional cada cop
tingui més cabuda a l’agenda de l’administració pública. 

b) Repàs d’accions 2022 Regidoria
Com que el temps es tira a sobre, la Sra. Júlia Vigó diu que com a accions de la
regidoria presenta dos col·laboradors de la regidoria amb projectes concrets.

Primer presenta al  Sr.  Enric Marco que és el  responsable del Projecte SIACA que
penja del Pla de Prevenció de Conductes Additives.
I la Sra. Gloria Puertas de la Cooperativa Actua i Mireia Baques, Educadora de serveis
socials. 

La Sra. Mireia Baqués explica una mica d’on neix el SIS i que durant aquest any ha
crescut ja que ha passat de 3 grups de 10 infants a 4 grups de 20. 
El nou projecte és La Cala, un espai familiar per nadons de 0 a 3 anys d’accés lliure.
La Sra. Gloria Puertas explica que és un espai obert, que no cal inscripció prèvia i que
s’hi poden acollir 8 adults i 8 nadons en qualsevol moment. Estan oberts dilluns i dijous
de 9.30 a 12 h i que la idea és sobretot donar un recurs a infants que ni tan sols van a
les llars d’infants però que està obert a tothom i que la intenció seria ampliar els horaris
en algun moment. 
També s’explica que és un servei molt nou que acaba d’obrir i que estan ja pendents
de treballar en xarxa tant amb les llars d’infants com els pediatres de l’ambulatori així
com altres serveis. 

El Sr. Enric Marco és el psicòleg referent que ha treballat en el nou Pla de Prevenció
de Conductes Addictives i ve a presentar el projecte SIACA que estaran obert com a
espai  d’assessorament  per  joves,  famílies,  persones  i  professionals  en  qualsevol
conducta addictiva sigui per drogodependències legals o il·legals o bé per addicions a
pantalles. 
El segon i quart dimarts de cada mes fan visites concertades a l’espai de mediació que
hi ha davant de l’ajuntament. A banda també es fan accions i tallers tant a les escoles
com instituts.
Organitzaran també l’exposició Controles? per parlar de les addicions al mercat vell i
faran visites guiades per diversos col·lectius. 

La Sra.Júlia Vigo diu que casi no hi ha temps per anomenar els altres projectes però
que passarem el power point a les entitats i que si tenen algun dubte sobre el que
realitzem sempre ens poden trucar o venir a veure i els explicarem el que calgui.
Anomena per sobre alguns dels  projectes,  especialment les diades que ja tenim a
sobre i que celebrarem:

El 25 de novembre es commemora el Dia per a l'Eliminació de la Violència envers les
dones i des de Drets Civils hem organitzat una exposició sobre la memòria de les
dones que es  podrà  veure aquell  mateix  dia  a la  Pl.  de  l’Ajuntament  i  al  pati  del
Miramar desprès. L’acte institucional serà el dia 25 de novembre a les 19h a la Pl.
Ajuntament. 
També demana que es tingui  en compte que ha tornat  a sortir  la  convocatòria  de
subvenció de Projectes per a l’educació de justícia global i avisa que tot i que està
pensada  per  projectes  de  cooperació  també  ho  hem  redactat  de  manera  amplia
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perquè hi entrin projectes de justícia social i anima a les entitats del consell a participar
ja que totes ajuden a fer una societat més justa.
Per primer cop després de la pandèmia es recuperen les excursions per a la gent gran.
La primera serà el 14 de de desembre a Terrassa. 
Agafant  ja  des  de  l’any  passat  el  lideratge  de  l’antic  projecte  de  Sitges  Solidari,
l’ajuntament  organitza  les  II  Jornades  de  Drets  Humans  i  la  II  Mostra  d’entitats
solidàries, justes i conscients. Hi haurà activitats relacionades amb els ODS la primera
quinzena  de  desembre  fins  el  dia  18.  Hi  haurà  una  mica  de  tot,  conta  contes,
exposicions, xerrades, presentacions… i el dia 10 de desembre, coincidit amb el Dia
dels  Drets  Humans  una  mostra  d’entitats  i  la  lectura  del  manifest  a  la  Plaça  de
l’Ajuntament  durant  el  matí.  Convida  a  que  si  alguna  entitat  del  Consell  de  les
Persones  vol  participar  ho  poden  fer,  només  cal  que  es  posin  en  contacte  amb
nosaltres i ens ho diguin. 

Finalment la Sra. Júlia Vigo pregunta a les entitats i membres del Consell si estan a
favor que entitats que no tenen la mateixa vinculació que les que ara hi participen, com
ara ATRA o Actua puguin participar al Consell com a oients, sense vot ja que tot i que
tenen una relació contractual amb l’ajuntament si que pot ser interessant que formin
part de la xarxa. 

Agraeix la participació de tothom, les propostes que s’ha fet i diu que és un orgull tenir
un teixit associatiu tan gran. 

La  Sra.  Gine  Albadalejo  felicita  la  maduresa  del  consell  i  creu  que  hi  ha  un  salt
qualitatiu des del primer cop que va venir al consell a avui. 

Sitges, a data de la signatura electrònica 

Vist i Plau 

MIREIA PARETAS OJEDA                                                          JÚLIA VIGÓ PASCUAL
Cap de Servei de Drets Civils                              Regidora de Drets Socials, Ciutadania 
                                                                                                         i Igualtat i Habitatge
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